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قصۀ پرغصۀ آب
در بوتۀ گفت وگو

در انتقال آب چطور عمل کنیم؟ یا چگونه 
کنیم؟  کم  را  هدررفت  آب  توزیع  شبکۀ  در 
و  دهیم؟  کاهش  را  مصرف  طریقی  چه  از 

امثالهم«. 
که  موضوعی  »ولی  کرد:  اظهار  ارشدی 
نرم  فناوری های  مورد غفلت واقع شده حوزۀ 
است و کسی به سرمایه گذاری در این حوزه 
زمان  مقداری  چون  نمی کند  توجه  چندان 
سرمایه گذاری سخت  با  آن  ارتباط  تا  می برد 
نگاه  »وقتی  کرد:  اذعان  وی  شود«.  برقرار 
سودمحور داشته باشیم سرمایه گذاری سخت 
بیش تر مورد توجه است ولی در نگاه بلندمدت 
جامعه محور، سرمایه گذاری نرم خود را نشان 

می دهد«.
عضو شورای راهبردی اندیشکده تدبیر آب 
ایران در بخش دیگری از اظهاراتش بیان کرد: 
»یکی از ابعاد مهم سرمایه گذاری اجتماعی این 
نهادهای مشارکتی و  بتوانیم توسعۀ  است که 
سرمایه گذاری نهادی را داشته باشیم که توسعۀ 
نهادهایی است که از دل آن می توانیم ارزش ها 
و نهادهای جدید خلق کنیم«. وی افزود: »بازار 
از  که  نیست  چیزی  می شود  مطرح  که  آب 
آسمان به زمین بیفتد بلکه سازوکاری است که 
می تواند تخصیص را بهینه کند و نهادی است 
که ساختن آن ساده و دستوری نیست بلکه در  
ارتباط با منابع آبی که داریم باید نظام کنترلی 
اجتماعی تعریف شود که بتواند در عین حال 
ببیند  را  زیست  محیط  و  عدالت  و  سود  که 
بتواند با ابزارهای دیگری که توسعه می دهیم  
فناوری های  تا  ببرد  پیش  را  نرم  فناوری های 

سخت را اثربخش کند«.

بازار آب و بازتخصیص بهینه
اسماعیل  تخصصی،  پنل  این  ادامۀ  در 
اقتصاد،  دفتر  ارشد  کارشناس  ـ  اسناوندی 
برق  و  آب  مقررات  تنظیم  و  سرمایه گذاری 
وزارت نیرو در پاسخ به بخش پایانی اظهارات 
توسط  نیست  قرار  آب  »بازار  گفت:  ارشدی 
بلکه  شود  ایجاد  دستوری  به صورت  کسی 
و  است  تقاضا  و  عرضه  برای  فضایی  بازار، 
شرط امکان و ظهور آن وجود فروشندگان و 

خریداران است«.
نیست  قرار  کسی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
دستوری بدهد، افزود: »همۀ کسانی که در این 
بازار حضور دارد بر قیمت اثرگذاری می کنند 
برسد  کامل  رقابت  به  باید  نهایت  در  بازار  و 
انحصار  نمی توانند  فروشندگان و خریداران  و 

عمده داشته باشند«.

سرمایه  اینکه  بیان  با  سپس  اسناوندی 
و شرط  اقتصادی  موتور محرکۀ رشد  گذاری 
لازم توسعه اقتصادی است، به عوامل موثر بر 
سرمایه گذاری اشاره و اظهار کرد: »اقتصاد آب 
این معنا  به  منابع آب است.  بهینۀ  تخصیص 
بهره برداری  که  بدهیم  تخصیص  طوری  که 
بهینه از منابع آب داشته باشیم؛ یعنی کسی 
که ارزش افزودۀ بالاتری تولید می کند باید در 
اولویت بهره برداری از آب باشد. اگر بخواهیم 
این مهم را انجام دهیم، باید بگوییم تخصیص 
بهینۀ آب در ایرانی که تاریخی در تخصیص 
مجدد  می توانیم  آیا  است؟  چگونه  دارد 
موضوع  پس،  خیر.  دهیم؟  انجام  تخصیص 

بازتخصیص مطرح می شود«.
بیفتد  اتفاق  مبادله  اگر  اینکه  بیان  با  وی 
انجام  را  بهینه  تخصیص  دوباره  می توانیم 
دهیم، ادامه داد: »مبادله به شرطی امکان پذیر 

کسی  باشد.  مذاکره  امکان  و  بازار  که  است 
بتواند آبی را بفروشد و کسی آن را بخرد اما 
قانونی  مانع  اینکه  یکی  دارد  شرط  دو  این، 
در  معاملاتی  و  مبادلاتی  هزینه های  و  نباشد 

حداقل باشد«.
وی با طرح این سوال که آیا با این اوصاف، 
می توانیم در ایران بازتخصیص بهینه را انجام 
دهیم؟ گفت: »ماده یک قانون توزیع عادلانه 
آب یک مانع است که می گوید آب مشترکات 
است یعنی همه مالک آن هستند. وقتی همه 
آن  مالک  کسی  یعنی  باشند  چیزی  مالک 
نیست. به همین دلیل برخی می گویند هیچ 

کاری نمی توانیم در این زمینه انجام دهیم«.
ماده  و   29 ماده  »اما  افزود:  اسناوندی 
می دهد  را  اجازه ای  ما  به  مدنی  قانونی   40
و حق  نیست  مالکیت  بحث  همۀ  می گوید  و 
به  که  حقی  یعنی  است.  مطرح  هم  انتفاع 
موجب آن، شخص می تواند از مالی که ملک 
استفاده  ندارد  خاصی  مالک  یا  است  دیگری 
اگر  شرایط،  این  »در  داد:  ادامه  وی  کند«.  
پروانه بهره برداری که الان وجود دارد را یک 
را  انتفاع  حق  می توانیم  بدانیم  انتفاعی  حق 

منتقل کنیم«. 
وی بیان کرد: »ماده 27 و 28 قانون توزیع 
عادلانه دومین مانع است. خوانشی از آن شده 
این است که انتقال آب امکان پذیر نیست در 
صورتی که ماده 27 قانون می گوید هیچ کس 
حق ندارد آب را منتقل کند ولی اگر وزارت 
نیرو اجازه بدهد می توان آن را انجام داد«.  وی 
تصریح کرد: »پس پروانۀ بهره برداری با اجازۀ 
حق انتفاع  صادرکنندۀ  به عنوان  نیرو  وزارت 

قابل انتقال است«. 
موضوعی  این،  از  »بعد  داد:  توضیح  وی 
که مطرح می شود این است که چطور هزینۀ 
مبادله پذیری را کم کنیم. بحث اصلی هزینۀ 
فروشنده  و  خریدار  که  است  این  مبادلاتی 
هزینه ای  هر  کنند؛  پیدا  را  یکدیگر  چطور 
که برای این می کنند هزینۀ مبادلاتی را بالا 
می برد. برای حل این مسئله روش هایی وجود 
ابزارهای  و  تکنیک ها  توسعۀ  جمله  از  دارد 
تسویه  نظام  استقرار  طرفین،  بین  مذاکرۀ 
کاهش  اتکاء،  قابل  حسابداری  بر  مبتنی 
با ایجاد بازارهای  هزینۀ کسب اطلاعات مثلا 
و  قیمت ها  مستمر  انتشار  و  بزرگ  مقیاس  با 
تضمین اجرای قرارداد و تسهیل استفاده از آن 
انجام  که شرکت های بورسی می توانند آن را 

دهند«.

طراحی بازار آب
اظهاراتش،  از  دیگری  بخش  در  وی 
و  کرد  تشریح  را  آب  بازار  طراحی  روش های 
بلکه  ندارد  اهمیت  آب  قیمت  »صرفا  گفت: 
دارد  وجود  بازار  در  که  مفروضاتی  و  شرایط 

منتج  سرمایه گذاری  برای  علاقمندی  به  که 
می شود مهم است«.

کشف  روش،  »یک  افزود:  کارشناس  این 
آب  مزایدۀ  برگزاری  با  آبی  منبع  هر  قیمت 
قابل برنامه ریزی در ابتدای هر سال آبی است. 
در این روش، هرکسی بالاترین قیمت را داد 
پایین تر  قیمت  که  بقیه  و  می شود  پذیرفته 
دادند حذف می شوند ولی چون بازار این آب 
را به ارزش افزودۀ بالاتر می دهد و پولی از آن ها 
می گیرد، می تواند این پول را بین کسانی که 
برنده نشدند تقسیم کند یعنی از کسانی که 
طریق  از  می کنند  تولید  بالاتر  افزوده  ارزش 
مزایده و سیستم بازار پولی گرفته و به کسانی 
که قبلا تخصیص داشته اند و الان آبی به آن ها 

نمی رسد داده شود«. 
قیمت  کشف  دیگر  »روش  داد:  ادامه  وی 
برای یک منبع مرجع تحت عنوان بانک آب 

کشور و سپس تبدیل این قیمت به هر منبع 
مثلا  است.  استناد  قابل  فنی  براساس ضوابط 
قیمت در بانک آب 22 هزار تومان است که 
برای یک منبع در کرمان به 44 هزار تومان 
دست  به  چگونه  ضرایب  اینکه  می رسد. 
و  دارد  بستگی  گوناگونی  موارد  به  می آیند، 

ضرایبی فنی است«. 

انتقال آب از خلیج فارس
بخش دیگری از این پنل به موضوع انتقال 
آب از خلیج فارس به گل گهر و مس سرچشمه 

در کرمان و چادرملو در یزد اختصاص یافت.
فنی  دفتر  کارشناس  ـ  ایرانمنش  رضا 
انتقال  و  تامین  شرکت   2 منطقه  مدیریت 
انتقال  ضروت  به  اشاره  با  خلیج فارس  آب 
در  کشور  شرقی  و  مرکزی  مناطق  برای  آب 
بخشی از سخنانش گفت: »عمدۀ معادن کشور 
در  ویژه  به  و  جنوب شرق  و  منطقۀ شرق  در 

استان های کرمان و یزد واقع هستند«.
بسیار  توسعۀ  طرح های  اینکه  بیان  با  وی 
بزرگی در بخش معادن در دست اقدام است، 
افزود: »به دلیل چالش هایی که در تامین آب 
به  مجبور  صنایع  داشت  وجود  طرح ها  این 

انتقال آب شدند«.
انتقال  و  تامین  »شرکت  کرد:  اظهار  وی 
آب خلیج فارس با هدف تامین آب تاسیسات 
و طرح های در دست توسعۀ شرکت های بزرگ 
صنعتی و معدنی با مشارکت گل گهر و مس و 
چادرملو تاسیس شد و شیرین سازی آب دریا 

و انتقال آن به این صنایع را برعهده گرفت«.
آب  توسعه  مهندسی  »شرکت  افزود:  وی 
آسیا و شرکت بهره برداری و پشتیبانی انتقال 
شرکت  زیرمجموعۀ  در  نیز  خلیج فارس  آب 
تامین و انتقال آب خلیج فارس شکل گرفتند«.

به  تصمیم  اینکه  از  »قبل  داد:  ادامه  وی 
تاسیس شرکت گرفته شود مطالعات اولیه ای 
صورت گرفت که آیا توجیه اقتصادی دارد که 
منتقل  شیرین سازی  سایت  مجاور  به  صنایع 
شوند یا آب نمک زدایی شده به صنایع انتقال 
یابد«. وی تصریح کرد: »نتایج نشان داد انتقال 
آب نمک زدایی شده از سایت به صنایع توجیه 
بالاتری  توسعۀ  ظرفیت  و  بیش تر  اقتصادی 

دارد«.
ایرانمنش در ادامه، جزییاتی از پروژۀ بزرگ 
انتقال آب خلیج فارس را تشریح کرد و گفت: 
»دانش و زیرساخت موجود و توان مهندسی 
و فنی موجود و نیروی انسانی تربیت یافته در 
این پروژه در خدمت توسعه و سرمایه گذاری 
افزود: »زیرساختی که داریم چه  است«. وی 
از لحاظ ظرفیت توسعۀ سایت آب شیرین کن 
پروژه های  برای  پروژه،  مسیرسازی  چه  و 

توسعه ای آتی نیز دیده شده است«. 

سرمایه گذاری در شیرین سازی آب
 در ادامه، رضا شاهی فر ـ مدیر HSE شرت 
برای  سرمایه گذاران  که  اطلاعاتی  آسیا  آب 

شیرین سازی آب نیاز دارند را ارائه کرد.
وی در بخشی از سخنانش یادآور شد: »در 
در  آب شیرین کن   300 از  بیش  حاضر،  حال 

دنیا کار می کنند«.
وی با بیان اینکه ظرفیت آب شیرین کن ها 
افزایش هستند،  نرخ هفت درصد در حال  با 
افزود: »حدود 17 هزار واحد آب شیرین کن در 
حال حاضر در دنیا وجود دارد که حدود 100 
شیرین  شبانه روز  در  آب  مترمکعب  میلیون 

می کنند«.
از  هدف  »بیش ترین  کرد:  تصریح  وی 
شیرین سازی، تامین آب آشامیدنی و صنعت 
از جمله  است. در صنعت هم موارد مختلفی 
مورد  پتروشیمی  و  گاز  و  نفت  و  انرژی  برای 

توجه هستند«.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان 
تمام شدۀ  موارد مهم در هزینۀ  از  اینکه یکی 
سرمایه گذاری در آب شیرین کن منبع تغذیه و 
این است که از کجا می خواهید آب را بگیرید، 
اظهار کرد: »کیفیت آب اولیه، مقیاس مدنظر 
مواد  و  شوری  میزان  شیرین کن،  آب  برای 
معلق و اینکه آب در محل استفاده بشود یا به 
جای دیگری منتقل شود در هزینۀ تمام شده 

قیمت آب تاثیر دارد«.
به گزارش استقامت، در پایان این پنل به 

پرسش های شرکت کنندگان پاسخ داده شد. 

ظرفیت های  کرمان  استان  در  ـ  اقتصاد  گروه 
فراوانی وجود دارد که بتوان از طریق آن گردشگری 
را رونق داد و توسعه و رشد اقتصادی را رقم زد. با 
این وجود، این ظرفیت ها آنچنان که لازم بوده مورد 
توجه قرار نگرفته و کرمان نتوانسته سهم خود را از 

سبد گردشگری ایران و جهان بردارد.
توسعه  و  سرمایه گذاری  همایش  دومین  در 
موانع  به  تخصصی  پنل  یک  در  )آیدکس(  کرمان 

توسعۀ گردشگری پرداخته شد. 
به  اذعان  با  کرمان  استاندار  نشست،  این  در 
ظرفیت های گردشگری و ضعف هایی که وجود دارد، 
گفت: »رفع ضعف ها یک شبه ممکن نیست بلکه در 

یک پروسۀ زمانی باید رخ بدهد«.
در  »زیرساخت هایی  افزود:  فداکار  محمدمهدی 
حوزۀ گردشگری وجود دارد اما کامل نیست«. وی 
به عنوان مثال به وجود پنج فرودگاه در استان اشاره 
خوب  زیرساخت  این  وجود  »با  داد:  ادامه  و  کرد 
هنوز پرواز خارجی نداریم، در پروازهای داخلی هم 
مشکلاتی وجود دارد«.  وی اظهار کرد: »در بسیاری 
مواقع، گردشگران و مهمانان خارجی از اینکه باید 
ابتدا به فرودگاه تهران و بعد به کرمان بیاید از خیر 
سفر به استان ما می گذرند«. استاندار کرمان تاکید 
کرد: »از سازمان هواپیمایی می خواهیم کمک کنند 

تا پرواز خارجی در استان راه اندازی شود«.
وی با بیان اینکه مشکلی در زیرساخت جاده ای 
نداریم، گفت: »دو خط آهن مهم کشور هم از استان 
کرمان می گذرند. ولی تعداد قطارهای ما کم است«. 
فداکار سپس بیان کرد: »در استان نگاه تقابلی 
با سرمایه گذاران وجود ندارد و گاهی شخصا برای 
پیگیری  ادارات  طریق  از  سرمایه گذاری  پروژه های 
ارتقا  استان  کسب وکار  فضای  رتبۀ  اینکه  می کنم. 
پیدا کرده برای همین است که همه در استان به 

تسهیل سرمایه گذاری کمک می کنند«.  

کمبود تخت در کرمان
در  واقع بینانه  نگاه  اگر  اینکه  به  اذعان  با  وی 
موضوع سرمایه گذاری نداشته باشیم و فضای آرمانی 
را در نظر بگیریم دچار مشکل خواهیم شد، گفت: 
کنیم  »اگر می خواهیم سرمایه گذار خارجی جذب 
ابتدا سرمایه گذار داخل استان را حمایت کنیم که 
شرایط را می شناسد و نیاز به مشاور برای مطالعه 
ندارد«. وی در بخش دیگری از اظهاراتش بیان کرد: 
»بیابان لوت ظرفیت فوق العاده ای است که می تواند 

کشور را تامین کند«.
وی با اشاره به رویکرد پاخور کردن استان گفت: 
»بخشی از این رویکرد با برگزاری رویدادها محقق 
می شود اما در رویدادها بنا نیست از استان های دیگر 
بیایند و ما هزینه کنیم. این نگاه باید اصلاح شود و 
از استان های دیگر وقتی به کرمان می آیند خودشان 

باید اینجا هزینه کنند«.
از نگرانی های  استاندار کرمان اظهار کرد: »یکی 
استان برای برگزاری همایش ها کمبود تخت است که 
باید برای رفع آن همه کمک کنند«.  وی همچنین 
میراث فرهنگی  اداره کل  و  بازرگانی  اتاق  »از  گفت: 
گردشگری  ظرفیت های  اینکه  برای  تا  می خواهم 
چهار  صورت  به  مسابقه ای  شود  معرفی  استان 
بنده متقبل  را  از جوایز  زبانه طراحی کنند. بخشی 
مسابقه  این  جریان  »در  کرد:  تاکید  وی  می شوم«. 

دنیا  زبان  چهار  به  فاخری  و  خوب  محتواهای  باید 
تولید و در سایت های معتبر گردشگری ارائه شود«.

جاذبه های ناشناخته
در بخش دیگری از این نشست، معاون اقتصادی 
استاندار کرمان با بیان اینکه با وجود ظرفیت های 
دارد،  وجود  گردشگری  رونق  برای  که  فراوانی 
بر  است،  نشده  معرفی  به خوبی  استان  متاسفانه 
گفت:  و  کرد  تاکید  گردشگری  جاذبه های  معرفی 
»سیاستی که برای کمک به رونق گردشگری دنبال 
می کنیم پاخور کردن استان و افزایش آمد و رفت  

گروه های گوناگون است«.
برگزاری  راستا،  این  »در  افزود:  امیر حسن زاده 
همایش ها و رویدادها می تواند موثر باشد«. وی ادامه 
داد: »در چند ماه نخست سال جاری درخواست های 
برای برگزاری چند همایش ملی در استان  زیادی 
داشتیم و می توان از این فرصت ها به نفع گردشگری 
از سخنانش  دیگری  بخش  در  وی  برد«.  بهره  نیز 
اظهار کرد: »متاسفانه جاذبه های گردشگری استان 

کرمان به خوبی شناسایی نشده است«.
وی گفت: »برخی معتقدند در وهلۀ نخست، باید 
زیرساخت ها را تقویت کرد و سپس به دنبال جذب 
چنانچه  معتقدیم  ما  اما  باشیم  گردشگران  بیش تر 
استان به خوبی معرفی شود و آمار ورودی تورهای 
گردشگری افزایش یابد، زیرساخت ها هم تحت تاثیر 
این رونق، بهبود خواهد یافت«. وی در دفاع از این 
دیدگاه خود به تجربۀ چابهار اشاره کرد که پیش از 
این مقصدی چندان شناخته شده برای گردشگران 
گردشگران  توانسته  اخیر  سال  چند  طی  اما  نبود 
منطقه  این  زیرساخت های  و  کند  را جذب  زیادی 

هم تحت تاثیر این رونق قرار گرفته است.
وی تاکید کرد: »از همۀ فعالان و دست اندرکاران 
جذب  برای  را  کرمان  ظرفیت های  تا  می خواهم 
بیش تر گردشگران داخلی و خارجی معرفی کنند«. 

کمبود تخت و نبود پرواز خارجی
بیان  با  نشست  این  در  نیز  کرمان  اتاق  رئیس 
منطقه ای  کرمان  هستیم  این  دنبال  به  اینکه 
خوب  شرایط  دلیل  »به  گفت:  باشد،  رویدادمحور 
پایتخت  می تواند  استان  گردشگری،  و  معدنی 
گردشگری و معدنی کشور باشد و رویدادهای بسیار 

زیادی برگزار شود«. 
سیدمهدی طبیب زاده اظهار کرد: »اما از لحاظ 
پذیرایی  و  هواپیمایی  صنعت  و  اقامتی  زیرساخت 
اینکه  بیان  با  وی  است«.  به شدت ضعیف  کرمان 
امیدوارم یکی از دستاوردهای این نشست، تصمیم 
زیرساخت های  رشد  نهضت  شروع  برای  جدی 
گردشگری باشد، از عظیم زاده ـ فعال مطرح فرش 
بزرگ  واحد  یک  احداث  برای  تا  خواست  ایران 

اقامتی در کرمان سرمایه گذاری کند.
هوانوردی  معاون  به  کرمان خطاب  اتاق  رئیس 
شما  »از  گفت:  کشوری  هواپیمایی  سازمان 
و  کرمان  پروازهای  برای حل مشکل  تا  می خواهم 
انجام  را  لازم  حمایت های  خارجی  پرواز  راه اندازی 
استان  در  تخت  کمبود  به  اشاره  با  وی  دهید«. 
مهمان  نفر   300 همایش  این  »برای  کرد:  اظهار 
داشتیم. در رزرو هتل همه را زحمت دادیم و آخر 
برگزاری  در  است  ممکن  بنابراین،  نشد.  کامل  هم 

قدردانی  با  وی  کنیم«.  احتیاط  بعدی  همایش 
در  گردشگری  مالی  گروه  سرمایه گذاری های  از 
استان اظهار کرد: »از گروه هتل های بین المللی 
رکسان می خواهیم یک هتل پنج ستاره در کرمان 

احداث کنند«. 

ضرورت حکمرانی خوب
کرمان  استان  میراث فرهنگی  مدیرکل 
سخنانش  از  بخشی  در  جلسه  این  در  نیز 
همایش  در  متخصصان  گفتۀ  به  »بنا  گفت: 
گردشگری  حوزۀ  در  سرمایه گذاری  آیدکس، 
هم تراز  و  سرمایه گذاری  نوع  کم ریسک ترین 
تجاری  بخش  و  مسکن  در  سرمایه گذاری  با 
»فضای  افزود:  شاهرخی  سعید  است«.  جامعه 
حاکم بر هر جامعه ای به ویژه در استان کرمان 
بسیار در رونق گردشگری تاثیر دارد«. وی اظهار 
از جمله  داشتند  توصیه هایی  »کارشناسان  کرد: 
اینکه بررسی کنیم که فضای حاکم بر استان در 
حوزه های سیاست و امنیت و اقتصاد و فرهنگ و 
... تحت تاثیر چه عواملی است و بعد از شناسایی، 
یا بهبود دهیم«. وی تصریح  آن را رفع کنیم و 
کرد: »یکی از نکاتی که به خودم و مسئولان دیگر 
عرض کنم این است که کرمان به حکمرانی خوب 

در حوزۀ گردشگری نیاز دارد«.
کل  اداره  اولویت  اینکه  بیان  با  وی 
میراث فرهنگی، آموزش است، ادامه داد: »تقویم 
اینکه  ضمن  کرد  خواهیم  ارائه  خوبی  آموزشی 
بخشی از آموزش ها را برای جامعۀ فعال حرفه ای 
شروع کرده ایم«.  شاهرخی اضافه کرد: »اولویت 
دیگر این است که در استان کرمان رویداد تعریف 
کنیم«. وی بر ضرورت راه اندازی پرواز خارجی در 

استان نیز تاکید کرد. 

رابطۀ رفاه و گردشگری و سرمایه گذاری
اداره  سرمایه گذاری  معاون  نشست،  این  در 
اینکه  بیان  با  کرمان  استان  میراث فرهنگی  کل 
مشابه  برنامه های  و  آیدکس  رویداد  برگزاری 
و  ملی  سطح  در  کرمان  معرفی  به  می تواند 
چالش های  از  برخی  باشد،  تاثیرگذار  بین المللی 
تشریح  را  گردشگری  بخش  در  سرمایه گذاری 
کرد:  اظهار  سپس  تجلی  محمدحسین  کرد. 
موضوع  امسال  جهانگردی  جهانی  »سازمان 
اعلام  و  را مطرح  و مدیریت سبز  سرمایه گذاری 
گردشگری  در  می خواهید  اگر  که  است  کرده 
روی  بر  سرمایه گذاری  باید  دهید  انجام  کاری 
سرمایه گذاری  و  محیط  در  سرمایه گذاری  افراد، 

در زیرساخت ها را مدنظر داشته باشید«.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در تامین رفاه 
نیز مورد تاکید است، افزود: »اگر گردشگری در 
استان باعث ایجاد رفاه نشود سرمایه گذاری های 
ما ناموفق خواهد بود«. وی گفت: »به عنوان مثال 
در  را  معدنی  بزرگ  شرکت های  سرمایه گذاری 
نظر بگیرید؛ همه سعی می کنند به این شرکت ها 
این شده  اصلی  معضلات  از  یکی  و  شوند  وصل 
که تمام مختصصان جذب این شرکت ها می شوند 
برای  رفاه  ایجاد  و  است  حرفه ای  حوزه ای  چون 
دیدگاه  »از  کرد:  اظهار  تجلی  می کند«.  جامعه 
سرمایه گذاری  هایی  گردشگری،  جهانی  سازمان 

که رفاه ایجاد می کند در حوزۀ نوآوری و دیجیتال 
شدن و کارآفرینی زنان است«. 

چالش تامین مالی
معاون سرمایه گذاری اداره کل میراث فرهنگی 
روش های  به  اشاره  با  سپس  کرمان  استان 
گوناگون تامین مالی سرمایه گذاری ها بیان کرد: 
 18 تبصره  تسهیلات  محل  از  گذشته  »سال 
توانستیم 40 میلیارد تومان وام به سرمایه گذاران 
نیز  ارائه کنیم. در بخش ملی  بخش گردشگری 

حدود 150 میلیارد تومان تسهیلات دادیم«.
وی افزود: »ما هنوز نتوانستیم سرمایه گذاری 
در  را  مالی  تامین  مختلف  کانال های  طریق  از 
نقش  به  اشاره  با  تجلی  بدهیم«.   انجام  استان 
مهم سرمایه گذاری های خارجی، ادامه داد: »این 
تجربه را در کشورهایی از جمله دبی شاهدیم که 
نتیجه هم داده است«. وی تاکید کرد: »باید در 
باشد که سرمایه گذاری خارجی  استان شرایطی 

در بخش گردشگری استان اتفاق بیفتد«.

رغبت پایین به گردشگری
گفت:  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  وی 
»پیش بینی اشتغال برای سال جاری از طرح های 
مقابل  در  که  است  نفر   1368 سرمایه گذاری 
حوزه های دیگر اقتصادی رقم بسیار پایینی است. 
سرمایه گذاری  انگیزه های  که  است  این  آن  دلیل 
بسیار  معدن  جمله  از  استان  بخش های  دیگر  در 
زیاد است«.  وی با بیان اینکه حدود 300 میلیارد 
تومان بستۀ سرمایه گذاری در حوزۀ گردشگری در 
استان آماده شده است، افزود: »یکی از چالش های 
سرمایه گذاران  که  است  این  سرمایه گذاری  اصلی 
نمی دانند در چه زمینه ای سرمایه گذاری می کنند؛ 
این بسته ها را ارائه کردیم تا کسانی که تمایل دارند 
از آن استفاده کنند«. تجلی گفت: »اگر فلوچارتی 
باشد،  آن سرمایه گذار  آغاز  نقطۀ  و  کنیم  را رسم 
گاهی با فرایندی شبیه بازی مارپله روبه روست؛ بالا 
قبلی  نقطۀ  به  دوباره  و  می خورد  نیش  و  می رود 
نیست که بخش دولتی  این خاطر  به  برمی گردد. 
نمی داند  سرمایه گذار  گاهی  بلکه  نیست  همراه 
چطور باید وام بگیرد و چه شرایطی برای دریافت 
وام باید داشته باشد«. وی سپس اظهار کرد: »نکتۀ 
شرکت های  قالب  در  سرمایه گذاری  دیگر  مهم 
»هرکجا  کرد:  اذعان  وی  است«.  مالی  بزرگ 
در  سرمایه گذاری  وارد  مالی  بزرگ  شرکت های 
حوزۀ گردشگری استان شده اند، توسعه و گسترش 

صنعت گردشگری را به دنبال داشته است«. 

چالش تهیۀ بلیت هواپیما
استان  گردشگری  معاون  نشست،  این  در 
بنگاه های  تاثیر سرمایه گذاری  کرمان به موضوع 
متوازن  توسعۀ  در  استان  بزرگ  اقتصادی 

گردشگری پرداخت.
معین افضلی با اشاره به ورود برخی بنگاه ها از 
جمله هواپیمایی ماهان، ارگ جدید، قطار جوپار، 
پارسیان،  تفریحی  مراکز  و  سیاحتی  شرکت 
گل گهر و گروه مالی گردشگری به سرمایه گذاری 
»اما  کرد:  اظهار  استان  در  گردشگری  حوزۀ  در 
متعددی  چالش های  گردشگری  توسعۀ  برای 

گردشگر  یک  نمونه،  به عنوان  دارد.  وجود 
استان کرمان  به  بخواهد  ایرانی  خارجی و حتی 
مشکلات  با  هواپیما  بلیت  تهیۀ  برای  کند  سفر 
در  اینکه  بیان  با  وی  می شود«.   مواجه  زیادی 
تامین بلیت قطار و خدمات رسانی این حوزه نیز 
چالش هایی در استان داریم، افزود: »اکثر ظرفیت  
و  معدنی  بزرگ  شرکت های  را  استان  پروازهای 
فرصتی  و  می کنند  رزرو  آن ها  زیرمجموعه های 

برای فروش تورهای گردشگری باقی نمی ماند«.
وی اظهار کرد: »145 دفتر خدمات مسافرتی 
به  آن  واحد   10 تنها  شاید  داریم  گردشگری  و 

صورت حرفه ای فعالیت می کند«.

تاثیر اندک بر پیرامون
افضلی سپس گفت: »هواپیمایی ماهان اقدام به 
ساخت اکوکمپ ستاره لوت در روستای ملک آباد 
شهداد کرده است. این اقدام قابل تحسین است و 
جا دارد از مرحوم اکبر رشیدی به خاطر همراهی 
در  بسیار  ایشان  کنیم.  یاد  ماهان  هواپیمایی  با 
این زمینه زحمت کشیدند. اما این سوال مطرح 
استان  در  کلان  سرمایه گذاری های  که  است 
است؟  بوده  تاثیرگذار  پیرامون  جامعۀ  بر  چقدر 
و  شهداد  توانسته  چقدر  ماهان  هواپیمایی  آیا 

روستاهای حاشیۀ لوت را متحول کند؟«.
پارسیان یک  داد: »گروه هتل های  ادامه  وی 
هتل در بم به نام پارسیان آزادی دارد. این، یک 
هتل چهار ستاره است و نیاز به بهسازی دارد و 
باید زودتر انجام شود«. وی افزود: »هتل کپری 
قلعه گنج را همه می شناسیم اما آیا گروه هتل های 
پارسیان در کدام نمایشگاه داخلی و خارجی برای 
اقدام  آن  پیرامون  و جاذبه های  قلعه گنج  معرفی 

کرده اند؟«.
افضلی با اشاره به سرمایه گذاری گل گهر برای 
»وقتی  کرد:  اظهار  سیرجان  گهرپارک  ساخت 
می دهد  انجام  سرمایه گذاری  بزرگ  برند  یک 
برای  گردشگری  توسعه  حوزۀ  در  که  انتظاراتی 
نیز  می شود  ایجاد  آن  پیرامون  مردم  و  فعالان 
افزایش می یابد«. وی اضافه کرد: »به نظر می رسد 
در سیرجان باید به جاذبه هایی مثل کفه نمک و 
روستای خیرآباد و ... نیز توجه بیش تری شود«. 

وی تاکید کرد: »شرکت های بزرگ در حوزۀ 
داشته  بیش تری  نقش  باید  بازاریابی  و  تبلیغات 
باشند تا کرمان به جای »سرزمین شگفتی های 
پنهان« به »سرزمین شگفتی ها« تبدیل شود«.  

بیان  با  اظهاراتش  از  دیگری  بخش  در  وی 
اینکه در مجموع، روند سرمایه گذاری در بسیاری 
از موارد در استان به گونه ای نبوده که همراه با 
توسعه پایدار باشد، اظهار کرد: »به جز ضعف های 
حوزۀ  در  که  دیگری  مشکل  زیرساختی، 
گردشگری داریم احساس امنیت در استان است. 
کرمان و سیستان وبلوچستان همیشه در مبارزه 
با قاچاق موادمخدر و در حوزه های امنیتی سپر 
مراکز کشور بودند و باید روی تبلیغات در زمینۀ 
وی  کنیم«.   کار  بیش تر  کرمان  استان  امنیت 
مناطق  در  گردشگری  »رویدادهای  کرد:  اضافه 
گوناگون استان باید حتما اجرا شود تا به تقویت 
»در  گفت:  وی  کند«.  کمک  امنیت  احساس 
توسعۀ گردشگری نیاز به تکمیل زنجیرۀ مدیریت 

مقصد داریم و همۀ بخش ها چه خصوصی و چه 
دولتی باید در کنار هم باشند«. افضلی با اشاره 
به تشکیل شورای توسعه گردشگری استان اظهار 
کرد: »همۀ بنگاه های اقتصادی که برندهای معتبر 
هستند، باید در جلسات در کنار هم بنشینیم و 

واقعیات گردشگری استان را احساس کنیم«. 

زیرساخت گستردۀ فرودگاهی 
سازمان  بین الملل  امور  و  هوانوردی  معاون 
سخنانش  از  بخشی  در  هم  کشوری  هواپیمایی 
و  داریم  فرودگاه   70 حدود  کشور  »در  گفت: 
این زیرساخت در حال گسترش است. نگهداری 
دولت  دست  روی  زیادی  هزینۀ  فرودگاه ها  این 
می گذارد البته وظیفۀ دولت است و آن را انجام 
می دهد. وظیفۀ بخش خصوصی هم این است که 

از سرمایه گذاری های انجام شده استفاده کند«.
پنج  کرمان  »استان  افزود:  دهقان  مرتضی 
از  یکی  که  دارد  هوایی  مرز  سه  و  فرودگاه 
کرمان  نظر،  این  از  است.  بین المللی  فرودگاه ها 
و  ماهر  انسانی  نیروی  دارد.  خوبی  زیرساخت 
اینکه  ضمن  داریم  کرمان  در  هم  متخصص 
استان  در  نیز  هوانوردی  آموزش های  پتانسیل 
وجود دارد«. وی با بیان اینکه حدود 90 درصد 
پروازهای کشور در 15 فرودگاه ها انجام می شود، 
اظهار کرد: »فرودگاه زیاد ساختیم اما شبکه ایجاد 

نکردیم«.
شرکت های  و  سرمایه گذاران  »از  گفت:  وی 
بزرگ اقتصادی استان کرمان دعوت می کنیم که 
در حوزۀ تامین ناوگان هوایی نیز سرمایه گذاری 
زیرساخت های  »دولت  داد:  ادامه  وی  کنند«. 
تامین کرده است  را  ناوبری هوایی  و  فرودگاهی 
اما نیاز به زیرساخت ناوگان متناسب هم داریم«.

وی خطاب به استاندار کرمان بیان کرد: »اگر 
افراد به سرمایه گذاری حوزۀ ناوگان هوایی تشویق 
بلندمدت  چندان  آن ها  سرمایۀ  بازگشت  شوند 
نیست و در یک بازۀ زمانی قابل قبول این سرمایه 

برمی گردد«.
بهره برداری  و  مالکیت  در  اینکه  بیان  با  وی 
از  »هریک  کرد:  تاکید  می شویم،  قائل  تفاوت 
بنگاه های اقتصادی به صورت تنهایی و مشارکتی 
اینکه  بدون  بشوند؛  هواپیما  مالک  می توانند 
و  انسانی  نیروی  و  هوایی  نگهداری خط  دغدغۀ 

تامین آشَیانه و ... را داشته باشند«.

رفع موانع سرمایه گذاری
رئیس  ـ  حمزه زاده  جمشید  جلسه،  این  در 
گفت:  سخنانی  طی  نیز  کشور  هتلداران  جامعه 
»از این نشست انتظار داشتم موانع توسعۀ صنعت 
چه  اینکه  و  شود  مشخص  کرمان  گردشگری 
اقداماتی می توان انجام داد منتها همۀ صحبت ها 
بر معرفی استان کرمان متمرکز بود«. وی افزود: 
»شکی نیست کرمان از استان های برتر در صنعت 
گردشگری و یکی از قطب های گردشگری کشور 
است اما باید ببینیم برای اینکه یک سرمایه گذار 
در استان و هر شهری حضور یابد چه مراحلی باید 
طی کند و وظیفۀ مسئولان در جذب سرمایه گذار 

چیست و سرمایه گذار چه تعهداتی دارد«.
در  که  مشکلاتی  از  »یکی  داد:  ادامه  وی 

دولتی  سازمان های  که  است  این  داریم  کشور 
منافع کلان  بر  را  سازمانی  منافع  وزارتخانه ها  و 
ملی ترجیح دهند و همین باعث شده هتلداران 
با سازمان های مالیاتی و تامین اجتماعی و وزارت 
این  همچنین،  کنند  پیدا  مشکل  به شدت  نیرو 
به  گردشگری  تاسیسات  نرخ  تعیین  در  مراکز 
شدت مشکل دارند و همۀ این ها مانع برای جذب 
سرمایه گذاری جدید در استان است«. وی اضافه 
را  موانع  این  می توان  چطور  ببینیم  »باید  کرد: 

برطرف و سرمایه گذاران را جذب کنیم«.
کشور  هتلداران  جامعه  »در  گفت:  حمزه زاده 
به سرمایه گذاری در  ده ها سرمایه گذارِ علاقه مند 
کرمان داریم اما زیرساخت ها و حمایت هایی لازم 
مشوق های  »حتما  کرد:  خاطرنشان  وی  است«. 
لازم در معافیت های مالیاتی و بیمه ای و تسهیلات 
بانکی باید ایجاد شود تا سرمایه گذاران رغبت به 

ورود به گردشگری استان کرمان بشوند«. 

غفلت از گردشگری
 مدیرعامل گروه هتل های بین المللی رکسان 
نیز در سخنانی با بیان اینکه متاسفانه گردشگری 
در کشور صنعت بسیار مظلومی است، گفت: »در 
اقتصاد  توسعۀ  برای  توسعه یافته  کشورهای  دنیا 
خود در کنار اقتصاد و سیاست از گردشگری نیز 
استفاده می کنند«. سمانه یوسفی افزود: »اما در 
از  ردّپایی  نامحسوس  پاورقی  یک  در  ما  کشور 
گردشگری می بینیم«. وی با اشاره به ظرفیت های 
استان کرمان در جذب گردشگر اظهار کرد: »چرا 
این استان نباید ضلع دیگری از مثلث گردشگری 
خود  کرمان  که  حالی  در  باشد  کشور  خارجی 
یک چندضلعی گردشگری است«. وی در بخش 
تعهد  »شخصا  گفت:  خود  سخنان  از  دیگری 
به  تیم مان  اعضای  تک تک  کمک  به  می دهم 
گونه ای برای برندینگ کرمان تلاش کنیم تا تنها 
مقصد گردشگری جوانان هرمزگان نباشد و سیل 

مهاجرت به کرمان سرازیر شود«.
گفتنی است در این نشست، محمد جهانشاهی 
ـ کارشناس گردشگری پیشنهاد داد که کرمان بر 
روی گردشگری جادۀ ادویه که یک مسیر تاریخی 

است کار کند.
علمی  هیات  عضو  ـ  یزدانپناه  مجتبی 
دانشگاه باهنر نیز نتایج یک مطالعه که در حوزۀ 
سرمایه گذاری در بخش گردشگری استان انجام 

داده بود را ارائه کرد.
کمیسیون  رئیس  ـ  عظیم زاده  احد 
گردشگری اتاق ایران نیز طی سخنانی بر تقویت 
زیرساخت های گردشگری درکل کشور تاکید کرد. 
جامعه  رئیس  ـ  شفیعی شکیب  مصطفی 
کاملی  ارائۀ  نشد  فرصت  که  کشور  تورگردانان 
گستردۀ  ظرفیت های  از  استفاده  بر  باشد  داشته 

استان کرمان در جذب گردشگر تاکید کرد. 
تفاهم نامۀ  همچنین،  نشست  این  در 
در  دانش  سطح  ارتقای  و  »به روزرسانی 
هتلداری  و  گردشگری  صنعت  ارزش  زنجیرۀ 
دانش بنیان  و  نوین  رویکرد  با  استانداردسازی  و 
بین  هتلداری«  و  گردشگری  زیرساخت های  در 
هتل های  گروه  مدیرعامل  و  کرمان  اتاق  رئیس 

بین المللی رکسان امضا شد. 

استاندار کرمان: 
پرواز خارجی باید 

در استان 
راه اندازی شود

معاون اقتصادی استاندار: 
جاذبه های 

گردشگری استان 
معرفی شود 

رئیس اتاق کرمان: 
زیرساخت اقامتی و 

پذیرایی کرمان به شدت 
ضعیف است

معاون گردشگری استان: 
شرکت های بزرگ در 

حوزۀ تبلیغات و بازاریابی 
فعالیت کنند 

مدیرکل میراث فرهنگی استان: 
به حکمرانی خوب 

در حوزۀ گردشگری 
نیاز داریم

معاون هوانوردی سازمان 
هواپیمایی کشوری: 

بخش خصوصی در ناوگان 
هوایی سرمایه گذاری کند

معاون سرمایه گذاری 
اداره کل میراث فرهنگی: 

انگیزه های سرمایه گذاری در 
بخش گردشگری کم است

رئیس جامعه هتلداران کشور: 
مشوق های لازم برای 
ورود سرمایه گذاران به 

کرمان لحاظ شود
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در جریان همایش آیدکس برخی ابعاد توسعه نیافتگی گردشگری بررسی شد؛ 

هـزار راه نرفتـه در گردشگری کرمـان
ادامه از صفحه قبل


